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Het kabinet wil dat de Tweede Ka-
mer op een andere manier wordt 
gekozen. Het moet gemakkelijker 
worden om met voorkeurstemmen 
in de Kamer te komen. Tevens moet 
de verkiezing van de Eerste Kamer 
zoals vóór 1983: elke drie jaar zou 
de helft van het aantal leden ver-
vangen moeten worden.

Dat blijkt uit een reactie van het kabi-
net op de voorstellen die een staats-
commissie onder leiding van VVD’er 
Johan Remkes in december heeft ge-
presenteerd. 
Het kabinet wil dat voortaan bij 
Tweede Kamerverkiezingen niet al-
leen op een partij, maar ook op afzon-
derlijke personen kan worden ge-
stemd. Die zouden met een lager 
aantal voorkeurstemmen dan nu ge-
kozen kunnen worden. Op die manier 
kan de band tussen kiezers en regio-
nale kandidaten worden versterkt. 

hogere drempel
Tegelijk wordt de drempel voor nieu-
we partijen hoger. Ze moeten meer 
geld en ondersteuningsverklaringen 
leveren dan nu, ook meer dan de 
commissie-Remkes voorstelt. De ver-
kiezing van de Eerste Kamerleden zou 

in twee delen moeten: elke drie jaar 
vervanging van de helft van het aan-
tal leden, net als nu gekozen door de 
leden van de Provinciale Staten. Die 
Kamerleden zouden dan een zittings-
duur krijgen van zes jaar, zoals vóór 
1983 ook het geval was. Dat werd 
toen veranderd in een vervanging van 
de hele Kamer voor een periode van 
vier jaar. Dat was vooruitlopend op 
een eventuele rechtstreekse verkie-
zing. Het kabinet is daarvan – in te-
genstelling tot de commissie-Remkes 
– geen voorstander.

afwijzingen
Er zijn ook enkele belangrijke voor-
stellen van de commissie-Remkes die 
het kabinet niet overneemt. Zoals die 
voor een gekozen formateur. 
Of het ‘correctief referendum’. Vol-
gens minister Kajsa Ollongren (Bin-
nenlandse Zaken) kijkt het kabinet er 
serieus naar, maar van de vier coali-
tiepartijen moeten VVD, CDA en 
ChristenUnie daar niet veel van heb-
ben. Ook over het voorstel voor een 
Constitutioneel Hof, dat nieuwe wet-
ten zou moeten toetsen aan de grond-
wet, zegt het kabinet in de reactie dat 
de voordelen niet opwegen tegen de 
nadelen. <

 …Waar was de christelijke Hugo 
Borst, vroeg lector Simon Polinder 
zich de afgelopen jaren af.

 …Hij leidde een onderzoek naar de 
rol van het christelijk geloof in het 
sterk veranderde zorglandschap. 

▶ Ede
De zorgsector heeft de afgelopen ja-
ren grote veranderingen ondergaan.
Steeds minder wordt de zorg in in-
stellingen verleend en steeds vaker
bij de mensen thuis. Dat heeft conse-
quenties voor christelijke zorgorga-
nisaties. ‘De verzuilde organisatie-
structuur werkt in veel gevallen niet
meer’, zegt Simon Polinder, associate
lector christelijke professie aan de
Christelijke Hogeschool Ede, mede
namens de Lelie Zorggroep. ‘Zorgver-
leners werken samen met diverse
andere professionals in de wijk en de
cliëntengroep wordt steeds diverser.
Je kunt als instelling dan niet meer
zo makkelijk zeggen: “Dit zijn onze
regels”.’
Polinder presenteert vrijdag een
boek over christelijke zorg in deze
nieuwe context. ‘Het zou zonde zijn
de christelijke inspiratie los te laten’,
vindt hij. ‘Het gaat om een lange tra-
ditie die de zorg veel goeds heeft ge-
bracht. Kijk bijvoorbeeld naar hospi-
ces. Die zijn vanuit christelijk
initiatief ontstaan.’

Ziet u in de christelijke zorg verle-
genheid met het geloof? 
‘Vanuit het lectoraat hebben we veel 
interviews gedaan met mensen die in 

de zorg werken. Op persoonlijk ni-
veau kunnen professionals vaak nog 
wel uitleggen wat de christelijke in-
spiratie voor hen betekent. Op het 
niveau van de zorgpraktijk vinden ze 
dat lastig. Meestal noemen ze mo-
menten dat ze een extra mijl zijn ge-
gaan, dat ze een geestelijk gesprek 
hadden met een cliënt, of bijvoor-
beeld hebben gebeden. Dat hoort er 
zeker bij, maar mijn oproep is het 
ook te zoeken in de dagelijkse zorg. 
Dat mensen voor elkaar zorgen is 
groots genoeg, het is een diep chris-
telijke activiteit.’ 

Waarin onderscheidt een christelijke 
zorginstelling zich dan van een niet-
christelijke?
‘Wij leveren in ons boek juist kritiek 
op de neiging dat onderscheid te wil-
len maken. Misschien hebben we die 
behoefte zelf in de hand gewerkt, 
door onvoldoende te beseffen dat 
zorg in zichzelf al een wonderlijk iets 
is. Dan ga je vanzelf de nadruk leggen 
op dat plusje. Als je niet uitkijkt, ver-
schraalt het christelijke dan tot pro-
life zijn of tot bepaalde rituelen. Dat 
is echt te weinig en het inspireert 
mensen ook niet.’ 

Ouderen in zorgcentrum Atrium in Rotterdam. ‘Iedereen is van elkaar 
afhankelijk. Per moment verschilt het wie wie helpt.’

Geestelijk verzorgers die nu in
zorg instellingen werken, kunnen 
ook bij mensen thuis aan de slag. 

Het kabinet investeert deze regeerpe-
riode in totaal 35 miljoen euro in 
geestelijke verzorging in de thuissitu-
atie. De Jonge verwacht dat de huidi-
ge groep geestelijk verzorgers en le-
vensbegeleiders uitbreiding van hun 
uren kunnen krijgen, zei hij woens-

dagavond tijdens een debat in de 
Tweede Kamer. ChristenUnie-Kamer-
lid Gert-Jan Segers had de minister 
gevraagd of geestelijk verzorgers die 
in instellingen werken, ook bij men-
sen thuis aan de slag mogen. Segers is 
een van de initiatiefnemers van het 
manifest Waardig Ouder Worden, een 
initiatief dat is bedoeld om te voorko-
men dat mensen hun leven ‘voltooid’ 
achten. <

Roel Sikkema nd.nl/politiek

Kabinet: ander 
kiesstelsel en
Eerste Kamer
▶ Den Haag

Aaldert van Soest nd.nl/nederland beeld Hans-Lukas Zuurman

‘Zonde om het christe

Gerard Beverdam nd.nl/politiek

Zelfde geestelijke verzorger 
thuis en in zorginstelling
▶ Den Haag

Simon Polinder

Tientallen dode zeehondenpups zijn 
de afgelopen weken gemeld bij de 
Stichting Reddingsteam Zeedieren. 

Dit jaar zijn het er meer dan andere 
jaren, in de Waddenzee en aan de 
Zuidwestelijke Delta, zegt Jaap van 
der Hiele, voorzitter van de stichting. 
Hoewel er nog steeds veel jongen ge-
boren worden, is er weinig tot geen 
groei meer te zien in de populatie. 
Een zorgelijke situatie, vinden de vrij-
willigers van het reddingsteam, dat 
van Zeeland tot de Waddenzee aan-

wezig is. Ze weten niet wat de oor-
zaak is van het hoge sterftecijfer tij-
dens dit geboorteseizoen van de 
gewone zeehonden. Van der Hiele: 
‘Het kan zijn dat de bodem dichtslibt, 
waardoor er minder organismen ont-
staan. Zeehonden staan bovenaan de 
voedselketen in de Waddenzee, is 
deze keten ergens onderbroken?’
Stichting Reddingsteam Zeedieren 
roept de overheid op om te investe-
ren in onderzoek. ‘Misschien zitten er 
wel gifstoffen in de pups, doordat wij 
mensen de zee vervuilen. Dat weten 

we nu gewoon niet’, zegt Van der Hie-
le. 
Een moeilijke bijkomstigheid is dat 
de dode zeehondjes snel worden op-
gegeten door roofvogels. ‘Normaal 
ligt een dode zeehond 24 uur op het 
strand. Als we nu in de namiddag een 
melding krijgen van een kadaver, dan 
is dat de volgende ochtend al leegge-
vreten.’ Dat duidt er volgens Van der 
Hiele op dat de roofvogels ook honger 
lijden. ‘In zijn totaliteit is er dus iets 
aan de hand’, stelt hij. ‘We willen en 
moeten weten wat de oorzaak is.’ <

redactie nd nd.nl/nederland

Opvallend groot aantal dode
zeehondenpups langs de kust
▶ MiddelburgHet aantal eikenprocessierupsen is op veel plaatsen in Nederland verdrie-

voudigd in vergelijking met vorig jaar. Overal is sprake van een sterke 
toename. Opvallend is dat de rupsen nu ook op grote schaal in bossen 
met eikenbomen voorkomen, terwijl dat eerder nog niet het geval was.
Dat blijkt uit een telling van het Kenniscentrum Eikenprocessierups, dat
naar rupsen heeft gezocht in 20.000 bomen in Brabant, Gelderland, 
Noord-Limburg en Amsterdam. De telling is representatief voor heel Ne-
derland, zegt bioloog Arnold van Vliet van het centrum.
De brandharen van de eikenprocessierups kunnen voor ernstige gezond-
heidsklachten zorgen bij mens en dier. De brandharen, die zich tot op 
grote afstand van nesten verspreiden, blijven jaren actief.
Van bomen die niet preventief zijn bespoten tegen de rups was 75 pro-
cent aangetast. Van de aangetaste bomen had 80 procent meer dan één 
nest per boom. Van de bomen die wel waren behandeld, was maar een 
kwart aangetast. In die bomen waren de nesten ook kleiner.

redactie nd nd.nl/wetenschap

Drie keer zoveel
eikenprocessierupsen
▶ Wageningen
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In een niet-christelijk verpleeghuis 
kan dus christelijke zorg worden 
verleend?
‘Jazeker, we hebben niet het alleen-
recht op christelijke zorg. Voor chris-
tenen die daar werken kan dat besef 
ontspannend zijn. Maar ook christe-
lijke instellingen kan het ontspan-
ning geven. Het hangt niet helemaal 
van hen af. Tegelijk vind ik dat chris-
telijke instellingen de verantwoorde-
lijkheid hebben om die eigen traditie 
expliciet in te brengen, juist omdat 
die aan de basis heeft gestaan van zo-
veel goede zorg. Het kan een mooi 

licht op ons pad geven als we op de 
zorg blijven reflecteren vanuit de 
verhalen van het christelijk geloof. 
Het is onnodig dat overboord te zet-
ten.’ 

Is die christelijke reflectie vooral be-
doeld voor de eigen organisatie? 
‘Nee, je hebt als maatschappelijke or-
ganisatie een verantwoordelijkheid 
voor de zorg als geheel. “Corporate 
burgerschap” noemen wij dat in ons 
boek. Als je erkent dat ook elders 
christelijke zorg wordt verleend, mag 
je je ermee bemoeien als je denkt dat 

ergens het mens-zijn wordt geschon-
den.’ 

Dus christelijke zorgorganisaties 
moeten meedoen in de discussie die 
schrijver Hugo Borst aanzwengelde 
over problemen als te weinig han-
den aan het bed?
‘Ik heb verschillende keren aan zorg-
bestuurders gevraagd: waar was de 
christelijke Hugo Borst? Het is prima 
dat hij het doet, maar waarom heb-
ben wij met onze rijke traditie dit 
punt niet aanhangig gemaakt? We 
kunnen niet zeggen dat dit bij ons 

niet speelde. De vraag is of we de lui-
ken open hebben, of we ons voldoen-
de maatschappelijk verantwoordelijk 
voelen en daarin zelfs leidend kun-
nen zijn.’ 

U maakt onderscheid tussen een li-
berale en een christelijke visie op 
zorg. Wat is het verschil? 
‘In het boek introduceren wij het be-
grip zorgzaam burgerschap als kri-
tiek op het liberale model. In dat do-
minante model heb je aan de ene 
kant afhankelijke, zorgbehoeftige 
mensen en aan de andere kant de 
zelfredzame mensen. Professionals 
helpen die zorgbehoeftigen. Dat mo-
del klopt niet. Iedereen is van elkaar 
afhankelijk. Per moment verschilt 
het wie wie helpt. Soms gebeurt het 
door een professional, soms van bur-
ger tot burger. Mijn vrouw is geria-
ter. Ik heb vaak meegemaakt dat zij 
thuis kwam en zeer bemoedigd was 
door wat een patiënt tegen haar had 
gezegd. We zijn fundamenteel op el-
kaar aangewezen. Denken in termen 
van burgerschap kan de zorg verder 
helpen. Het is voor iedereen te be-
grijpen en christenen kunnen daar 
prima in stappen.’ 

Stel dat ik een zorginstelling zoek 
voor een geliefde, waar zou ik dan 
op moeten letten? 
‘Ik denk dat je dat kunt vergelijken 
met het zoeken van een school voor 
je kind. Je kijkt eerst in de buurt, 
want mensen leven al in een context 
en netwerk. Ze willen bijvoorbeeld 
verbonden blijven met hun kerke-
lijke gemeente. Vervolgens zou ik kij-
ken of een instelling een visie heeft 
op zorg. Ze kan zich wel christelijk 
noemen, maar dat moet ook iets be-
tekenen en zichtbaar worden in de 
zorgpraktijk. Als bijvoorbeeld ie-
mand gaat dementeren, is hij ultiem 
kwetsbaar. Dan val je vaak terug op 
oude teksten of rituelen, misschien 
wel de Statenvertaling. Heeft een or-
ganisatie en haar personeel die sensi-
tiviteit? Je moet daarin ook je eigen 
verantwoordelijkheid nemen als toe-
komstige burger van deze zorginstel-
ling. Als jij aan de voordeur vertelt 
wat je belangrijk vindt, kan een orga-
nisatie daarmee aan de slag.’

▶ ▶ N.a.v. Simon Polinder en Bart Cus-
veller (red.), Christelijke zorg. Profes-
sional, praktijk en organisatie. Uitg.
Groen, Heerenveen 2019.

elijke in de zorg op te geven’

CDA-Kamerlid Mustafa Amhaouch is 
verontwaardigd dat zijn partij in de 
provincie Limburg opnieuw gaat 
samenwerken met de PVV. De op-
dracht om de vrijheid van gods-
dienst te bewaken, moet volgens 
hem ‘vele malen zwaarder wegen 
dat die eeuwige verantwoordelijk-
heid om te besturen’.

Amhaouch is Limburger en moslim. 
In een column in dagblad De Limbur-
ger schrijft hij woensdag ‘diep onge-
lukkig’ te zijn met de nieuwe politie-
ke samenwerking in zijn provincie. 
Het lukte vanwege de politieke ver-

deeldheid niet om een normaal colle-
ge van Gedeputeerde Staten te vor-
men. 
Er komt nu een ‘extraparlementair’ 
college met gedeputeerden van CDA, 
VVD, PVV en Forum voor Democratie. 
Verder doen er twee gedeputeerden 
op persoonlijke titel mee: één is lid 
van een regionale partij, de tweede is 
het voormalige GroenLinks-Statenlid 
Carla Brugman – die hiermee tegen 
de lijn van haar partij ingaat om niet 
samen met PVV en FvD te besturen.
CDA-Kamerlid Amhaouch hekelt de 
keus van de Limburgse CDA-aanvoer-
der Ger Koopmans, een van de trek-

kers van deze nieuwe constructie. 
Amhaouch schrijft: ‘Liever had ik 
trots en met opgeheven hoofd aan 
mijn familie en vrienden uitgelegd 
dat het misschien nog iets langer zou 
duren voordat mijn mooie provincie 
een nieuw bestuur zou krijgen. Om-
dat een bestuur voor alle Limburgers 
belangrijker is dan bestuurlijke spier-
ballen.’

les geleerd
Amhaouch schrijft ook dat hij dacht 
dat het CDA zijn les wel had geleerd, 
na eerdere landelijke (2010-2012) en 
provinciale samenwerking (2011-

2012, óók in Limburg) met de PVV. 
‘Die samenwerking raakte niet alleen 
het partij-DNA, ze raakte mij ook per-
soonlijk. Als je de woorden ‘moslim’ 
en ‘islam’ in de PVV-uitingen ver-
vangt door ‘katholiek’ en ‘christen-
dom’, begrijp je wellicht wat de im-
pact is. Het gaat over mij, over mijn 
gezin, over mijn vrienden. Mogen wij 
er ook zijn in Limburg?’
De keuze om opnieuw met de PVV in 
één college te zitten, raakt volgens 
Amhaouch niet alleen het CDA in 
Limburg, maar ook het landelijke 
CDA. ‘Maar ze raakt vooral CDA’ers 
met een moslimachtergrond die uit 

overtuiging gekozen hebben voor 
deze partij.’ En volgens de CDA-parle-
mentariër zijn er veel meer mensen 
‘eveneens diep ongelukkig over deze 
samenwerking’. Zijn partijgenoten in 
Limburg hebben zich volgens Amha-
ouch ‘mede door alle goede bedoelin-
gen’ tijdens het formatieproces steeds 
meer vastgezet, ‘tot we niet meer te-
rug konden’.
Al voor de provinciale verkiezingen 
van 20 maart gaf Koopmans aan dat 
hij de PVV niet per definitie uitsloot, 
zoals toenmalig CDA-leider Sybrand 
Buma dat op landelijk niveau wel 
steeds heeft gedaan. <

Gerard Beverdam nd.nl/politiek

CDA-Kamerlid boos over deal met PVV
▶ Den Haag

Anti-abortusdemonstranten hoe-
ven niet achter een bufferzone ge-
plaatst te worden bij abortuskliniek 
Vrelinghuis in Utrecht.

Dat concludeert de burgemeester van 
de stad, Jan van Zanen, in een brief 
aan de gemeenteraad. 
Het grondrecht om te demonstreren 
gaat ver, legt Van Zanen uit. De kli-
niek vindt dat de demonstranten te 
vaak demonstreren en vroeg de ge-
meente om een bufferzone in te stel-
len. Daarbij kwam een petitie van 
buurtbewoners rond de kliniek, met 
het verzoek om de demonstraties bij 
het Vrelinghuis te verbieden. 
Door de Wet openbare manifestaties 
(Wom) kunnen de demonstraties niet 
verboden worden en is een bufferzo-
ne ook niet aan de orde, laat Van Za-
nen nu weten. 
Want de organisatie Schreeuw om Le-
ven, die als enige (frequent) demon-
streert bij het Vrelinghuis, houdt zich 
aan alle afspraken die de gemeente 
met haar heeft gemaakt. Demonstra-
ties worden vooraf gemeld en 
Schreeuw om Leven verhindert vrou-
wen niet de kliniek binnen te gaan. 
Dat constateerden toezichthouders 
van de gemeente, die sinds augustus 
vorig jaar tientallen keren bij de de-
monstraties aanwezig waren. Ook de 
kliniek heeft geen melding gemaakt 
van misdragingen. 
Het Vrelinghuis blijft de zes tot zeven 
demonstraties die Schreeuw om Le-
ven per maand houdt te veel vinden. 
Maar de demonstraties mogen niet 
op voorhand ingeperkt worden, laat 
Van Zanen weten. 
Vanuit Utrecht is er contact geweest 
met andere steden waar geregeld 
wordt gedemonstreerd bij abortuskli-
nieken. Alle steden houden zich aan 
de Wom. Wel zijn er verschillen per 
stad. Sommige klinieken kunnen de-
monstranten voor de ingang van het 
gebouw weigeren met het oog op de 
verkeersveiligheid. 
In zijn brief onderstreept de burge-
meester dat vrouwen zich geïntimi-
deerd kunnen voelen. De gemeente 
blijft een oogje in het zeil houden, 
want ‘de beelden over wat er plaats-
vindt voor de kliniek lopen sterk uit-
een’. <

Ilona de Lange nd.nl/nederland
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